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Zápis ze 4. jednání poradní skupiny EVVO – 8. 12. 2022 

CAMP - Centrum Architektury a Městského Plánování, Vyšehradská 51, Praha 2 

  

Přítomni:   

Mgr. Ing. Petr Holý     (OCP MHMP, krajský koordinátor EVVO)  

Ing. Eva Beránková     (úřad Městské části Praha 13) 

Mgr. Martina Chvátalová    (SEV Toulcův dvůr, Botič o. p. s.)  

Ing. Pavlína Gucká     (SML MHMP)  

Ing. Ivan Štěpka     (ZŠ a MŠ Na Beránku) 

Ing. Václav Nejman     (Lesy hl. m. Prahy) 

 

 

Nepřítomni (omluveni):  

Ing. Vendula Audolenská    (OCP MHMP)  

Mgr. Petr Daniš     (TEREZA, vzdělávací centrum, z. ú.)  

Ing. Petra Fišerová     (Lesy hl. m. Prahy) 

Bc. Lukáš Tůma    (OCP MHMP) 

doc. PhDr. Kateřina Jančaříková, Ph.D.  (PedF UK, katedra biologie a env. studií) 

Mgr. Matěj Žák     (Victoria school ZŠ a MŠ) 

Barbara Doležalová     (Ekocentrum Koniklec) 

 

Hosté:  

Mgr. Martin Mach Ondřej    (BEZK, redaktor časopisu Pražská EVVOluce)  

Marek Kundrata    (IPR) 

 

 

Body jednání:  

 

 Časopis Pražská EVVOluce (nové číslo 4/2022 + diskuse k dalším číslům) 

 Informace o realizované 13. Krajské konferenci EVVO 2022 

 Spolupráce s IPR Praha na projektech souvisejících s EVVO 

 Plánované projekty v roce 2023 (zakázky, kampaně, projekty, …)    

 Různé a diskuse 
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 Úvodní slovo  

Petr Holý přivítal účastníky na prezenčním jednání a poděkoval IPRu, že bylo umožněno 

jednání v jeho prostorách. 

 

Časopis Pražská EVVOluce 4/2022 a diskuse nad číslem 1/2023 

Petr Holý uvedl, že aktuální číslo se věnuje energetice, udržitelné energetice, vše okolo zdrojů 

energie. Časopis představuje zkušenosti z různých druhů budov, i vize do budoucna, jak v Praze 

využívat obnovitelné zdroje. 

Martin Mach upozornil na článek Lenky Skoupé, který se zabývá problematikou fotovoltaických 

elektráren na památkově chráněných objektech. Tomuto tématu je věnován i rozhovor v časopisu 

s Jaroslavem Klusákem z Pražského společenství obnovitelné energie. Martin Mach poukázal i na  

zajímavé řešení fotovoltaiky na budově Nové scény Národního divadla nebo na využití vody 

z Vltavy pro vytápění některých budov. Obsah časopisu doplňuje i reportáž z pražské krajské 

konference EVVO. 

 

Proběhla diskuse nad tématem čísla 1/2023. 

Petr Holý rekapituloval v minulosti diskutovaná témata – Odcizování člověka přírodě, které se 

ukázalo jako velmi obtížné. Dalším uvažovaným tématem byla biodiverzita. Martin Mach zmínil 

jako zajímavé téma revitalizace. Dalším možným tématem je kvalita ovzduší, kterému se 

časopis dosud samostatně nevěnoval.  

Petr Holý uvedl, že pro jarní číslo by bylo vhodné téma biodiverzity, do kterého zapadá 

i zmíněné téma revitalizací.  

Václav Nejman navrhl, že vhodným odborníkem pro rozhovor by byl Jiří Karnecki, který se na 

OCP MHMP zabývá problematikou revitalizace vodních toků.  

Martin Mach vyzval přítomné, aby navrhli i další místa zajímavá z hlediska biodiverzity. Byla 

diskutována i problematika pastvy coby managementového opatření na lokalitách a biopásů 

podél polí. Ivan Štěpka připomněl i nové ovocné sady vysazené v Praze.  

Martina Chvátalová upozornila na projekt organizace Envira, který se zabývá pěstováním 

původních bylin a dalších plodin a produkcí osiva. Ivan Štěpka dále navrhnul i téma chovu včel 

v návaznosti na biodiverzitu.  

Martina Chvátalová navrhla, že by bylo vhodné využít i film Planeta Praha a související knihu. 

Upozornila i na poslední vydání časopisu Bedrník, který informuje o diplomové práci zabývající 

se biodiverzitou v zahrádkářských koloniích v Brně. Ivan Štěpka uvedl, že i v Praze jsou velmi 

zajímavé zahrádkářské kolonie, ve kterých například žije velké množství motýlů. 

 

Martin Mach poděkoval za spolupráci i za navržená témata.  

Petr Holý připomněl, že smlouva s BEZK na vydávání Pražské EVVOluce je uzavřena do 

konce roku 2023.  
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Informace o realizované 13. Krajské konferenci EVVO 2022 

 

Krajská konference EVVO se konala 20. října. Tématem bylo vzdělávání ke kritickému myšlení 

a téma bylo přirozeně propojeno s klimatickým vzděláváním. Petr Holý uvedl, že propojení 

tématu EVVO a kritického myšlení byl velmi dobrý krok, protože tato témata spolu úzce souvisí. 

Konference proběhla jak prezenčně, tak byla i streamovaná a na webových stránkách 

konference jsou k dispozici všechny její výstupy včetně přednášek, prezentací i obsáhlého 

seznamu kontaktů účastníků včetně vystavovatelů souvisejícího veletrhu EVVO a dále je 

k dispozici i sborník. 

Petr Holý představil i statistiku konference – prezenčně se zúčastnilo 135 lidí, 26 sledovalo 

konferenci online. Na doprovodném veletrhu vystavovalo 35 organizací. 

Webové stránky konference jsou https://www.konferenceevvopraha.cz/.  

  

Spolupráce s IPR Praha na projektech souvisejících s EVVO 

 

Petr Holý uvedl, že probíhá spolupráce s IPR na projektech EVVO. Jedním z velkých projektů 

je zaměřen krajinářsky. Představil koordinátora projektu za IPR Marka Kundratu. 

Marek Kundrata přednesl prezentaci a předal účastníkům katalog výstavy z projektu.  

Uvedl, že nejde o izolovaný projekt, ale propojuje se více aktivit. Projekt se nazývá Edukační 

systém říční krajiny. Využívá fenoménu řeky, to jak řeka Prahu utvářela. V rámci projektu 

proběhla analýza aktérů, kteří se věnují rozvoji řeky, kultuře, vzdělávání, ochraně přírody, 

čištění odpadních vod a dalšímu – bylo jich identifikováno okolo stovky. Různorodých aktivit 

spojených s řekou je velké množství. Na řeku je napojeno i velké množství projektů – například 

Trojská kotlina, Rohanský ostrov, Štvanice, Smetanovo nábřeží a další. V tomto je velký 

potenciál synergie a proto je vhodné je dále propojovat, uchopit a propagovat řeku jako 

neomezený zdroj vzdělávání pro širokou veřejnost a společně vytvořit „největší školu pod širým 

nebem v Evropě“. Cílem je vytvořit zastřešující vizi, prezentační a pracovní platformu, která 

bude propojovat existující projekty, postupně přidávat další a hledat pro ně zdroje financování. 

IPR by měl mít iniciační a zastřešující roli, ale vše by mělo být otevřené dalším aktérům. 

K tomuto tématu proběhl workshop, kterého se zúčastnilo cca 30 aktérů. Dále je připravován 

projekt do programu Sigma TAČR, který má vytvořit pilotní verzi tohoto edukačního systému 

v kooperaci s katedrou multimédií VŠE. Cílem je zapojit co nejvíce stakeholderů. Zahájení 

projektu je v případě jeho úspěchu plánováno na srpen 2023. IPR má velký zájem o spolupráci 

i v oblasti EVVO s MHMP a pražskými ekovýchovnými organizacemi, projekt má velký 

edukační potenciál pro veřejnost a může být realizován v relativně krátkém čase.  

Petr Holý vyzdvihnul potenciál využití tématu řeky v propojování komunitního života, přírody 

a kultury, které v rámci aktivit spojených s řekou probíhá. Je zde záměr vybudovat například 

naučnou stezku, interpretační centra a další. Připomněl, že IPR má v plánu prezentovat projekt 

novému vedení města.  

Marek Kundrata zdůraznil zájem podpořit aktéry, kteří projekty již realizují a vytvořit „značku 

řeky“.  

https://www.konferenceevvopraha.cz/
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Ivan Štěpka doplnil, že s řekou je spojena spousta zajímavých míst a aktivit, které nejsou příliš 

známé a je proto potřeba je více prezentovat, což zamýšlený projekt dělá.  

Martina Chvátalová ocenila záměr projektu a připomněla i potenciál přítoků Vltavy – například 

Botiče, kde také probíhá velké množství výukových programů i jiných aktivit. 

Marek Kundrata nabídnul účastníkům zapojení do projektu.  

Webové stránky projektu jsou https://iprpraha.cz/stranka/4186/edukacni-system-reky  

 

Plánované projekty v roce 2023 (zakázky, kampaně, projekty, …)    

 

 Petr Holý dále připomněl, že probíhají pravidelná setkání s koordinátory EVVO 

ostatních krajů. Poslední proběhlo na Toulcově dvoře, s programem v Národním 

muzeu. Poděkoval Toulcovu dvoru za poskytnuté zázemí. 

 Dotační program – probíhá příjem žádostí s uzávěrkou 9. ledna 2023, připravuje se 

zajištění externího hodnocení. 

 Řada probíhajících tradičních projektů bude přenesena do nového roku. Vše závisí na 

novém vedení města a rozpočtu.  

 Běží projekt specializačního studia pro učitelky MŠ, který je zhruba ve své polovině – 

zajišťuje ho Botič, o. p. s. Projekt bude probíhat do června.  

 Je připraven záměr k veřejné zakázce na rozvoj ekoporadenství pro veřejnost. Ta by 

měla být realizována v roce 2023 a je plánována na dva roky. Cílem je podpořit funkční 

síť poraden. 

 V agendě cirkulární ekonomiky probíhá spolupráce s odborem odpadů a Pražským 

inovačním institutem a záměrem je užší propojení agendy a rozvoj tématu. V plánu je 

příprava například kampaně předcházení vzniku odpadů, swapy v městských částech 

a další – v návaznosti na koncepci cirkulární ekonomiky. 

 V oblasti klimatického vzdělávání probíhá spolupráce se vzdělávacím centrem Tereza, 

která připravila online kurz klimatického vzdělávání pro učitele a lektory – v současné 

době probíhá propagace tohoto kurzu. Aktivity okolo klimatického vzdělávání se budou 

rozvíjet v roce 2023. 

 Planeta Praha – film je v kinech a má velmi dobrý ohlas. Od podzimu 2023 bude mít 

město film k dispozici a záměrem je jej využívat při spolupráci se školami. 

 Krajská konference EVVO 2023 – bude připravována od začátku roku 2023, je třeba 

stanovit její téma. Petr Holý vyzval účastníky k předložení námětů. Martina Chvátalová 

označila za jedno z možných témat biodiverzitu a její navázání na EVVO. Petr Holý 

připomněl návaznost na minulé téma konference – výuku venku. Ivan Štěpka označil 

toto téma jako aktuálně velmi populární. Martina Chvátalová dále navrhla možnost 

využití prezentovaného tématu řeky a jejího potenciálu pro propojování. Václav 

Nejman připomněl pravidelné akce zaměřené na krajinu a uvedl, že nejbližším 

plánovaným tématem je „Krajiny, které učí“. I když je tato akce zaměřena na jinou 

cílovou skupinu, s navrženými tématy věcně souvisí a bylo by možné dílčím způsobem 

akce propojit. Petr Holý uvedl, že řeka by mohla být tématem konference v dalších 

letech, až budou k dispozici výsledky projektu IPR. 

 Probíhá dlouhodobá spolupráce s Národním muzeem. V současné době probíhá 

výstava ZeMě, která je zaměřena mimo jiné na téma udržitelné spotřeby a do její 

přípravy bylo zapojeno velké množství pražských organizací.  

 Příští rok bude pokračovat i City Nature Challenge.  

https://iprpraha.cz/stranka/4186/edukacni-system-reky
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 Dalším projektem, který bude pokračovat i v příštím roce je podpora opylovačů – 

včelaření. V příštím roce by měla být hotová koncepce podpory chovu včel v Praze. 

 Připravuje se systematická podpora lektorů EVVO.  

 V úvaze jsou i dílčí aktivity a formy – například využití vzdělávacích komiksů – jeden 

z nich, zaměřený na klimatické vzdělávání byl prezentován na Konferenci EVVO.  

 Bude pokračovat putovní výstava NE! v přírodě. Bude zajištěn nový dodavatel, který 

bude putovní výstavu koordinovat. Zájemců o umístění výstavy je stále hodně – velký 

zájem mají stále pobočky Městské knihovny, kde se výstava bohužel ještě 

nerealizovala. 

 

Diskuse  

Martina Chvátalová a Eva Beránková se zeptaly na perspektivy webu www.prahatridi.cz, který 

je stále ve stavu přípravy. Petr Holý přislíbil zjistit informace, a že spuštění webu souvisí 

pravděpodobně se zprovozněním nové třídičky odpadů.  

Ivan Štěpka připomněl na dřívější exkurze do zařízení na likvidaci a zpracování odpadů pro 

školy, které byly přerušeny pandemií. Petr Holý uvedl, že tyto exkurze byly realizovány v rámci 

zakázky řešené Ekocentrem Koniklec a Ekodomovem. Tato zakázka skončila, nicméně obě 

organizace mají tyto programy ve svém portfoliu ekoprogramů. Ty jsou v současnosti 

podporovány pouze v rámci dotačního programu a školy si je mohou objednat za dotovanou 

cenu.  

Marek Kundrata připomněl i téma využití nízkopotenciální energie z čistíren odpadních vod, 

které má velký potenciál i pro vzdělávání a informoval i o využití objektu staré čistírny, která je 

pronajatá obecně prospěšné společnosti, která zde pořádá exkurze.  

 

Petr Holý poděkoval všem účastníkům za spolupráci v roce 2022.  

  

 

Termíny jednání PS EVVO v roce 2023 

 

Účastníci se shodli na rámcovém kalendáři jednání v roce 2023: 

1. jednání dne 21. 3. 2023 v budově MHMP od 13:00 hodin 

2. jednání dne 15. 6. 2023 od 13:00 hodin, místo jednání bude upřesněno 

3. jednání dne 19. 9. 2023 od 13:00 hodin v budově MHMP 

4. jednání dne 12. 12. 2023 od 13:00 hodin, místo jednání bude upřesněno 

 

 

Zapsal: David Kunssberger 

Schválil: Mgr. Ing. Petr Holý  

 

Všechny kopie pracovního záznamu jednání, který byl pořízen se souhlasem všech přítomných, byly dnem 

zveřejnění tohoto zápisu smazány.    

http://www.prahatridi.cz/

